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 نظر آیدین آغداشلو 
درباره علی حاتمی

آیدین آغداشلو می گوید در اصل علی حاتمی 
شــاعر بود. بنابراین واقعا فکــر نمی کنم که در 
فیلمی از حاتمی به  دنبال امــور واقعی بگردم. 
اما اگر این هدف را نداشــته باشــم خودم را به 
آن می ســپارم و با توهم و غیرواقعیت  سیراب 
می شــوم. به عبارتی هر چیزی که علی حاتمی 
در فیلم هایش ساخته بود همان چیزی نیست 
که بوده: »از  طرز صحبت آدم ها گرفته تا روابط 
انسانی، تا خود امیرکبیر و ناصر الدین شاه، تا هر 
کســی .« حاتمی نمونه موفق کسی است که به 
نوستالژی آن قدر بها می دهد که آن را به واقعیت 
ترجیح  دهد و می تواند  از آن چیزی بســازد که 
حداقل برای مدت کوتاهی پناهگاهی باشد. حتی 
در سریال »هزاردســتان« تقریبا هیچ  واقعیت 
تاریخی محضی را نمی توانیم سراغ کنیم. پس 
نوستالژی محض است و وقتی اینها را ببینیم در 
 حقیقت پا در تله ای گذاشتیم که علی حاتمی 
جلوی ما پهن کرده اســت و معمولا هم در این 
تله می افتیم . )ایران آرت به نقل از ماهنامه فیلم(

داد
روی

شــهروند| حالا بهترین فرصت برای هواداران پرشــور 
تراکتورسازی تبریز است که بالاخره با شکسته شدن طلسم 
50ساله، بتوانند قهرمانی در فوتبال ایران را جشن بگیرند. این 
تیم با ولخرجی های هنگفت مالــک ثروتمند خود تبدیل به 
یک غول ترســناک در لیگ برتر شده و درحال جا به جاکردن 
رکوردهای مختلف اســت. جالب اســت بدانید که با حضور 
پرســپولیس و سپاهان و حتی اســتقلال و پدیده در کورس 
قهرمانی، خیلی ها بر این باور هســتند که ســرخ های تبریز 
به عنوان قهرمانی خواهند رسید. به دلایلی که در این گزارش 

جزییات آن را بررسی خواهیم کرد. 
فروزان در آستانه رکورد تاریخی

محسن فروزان با بسته نگه داشتن دروازه خود در بازی مقابل 
صنعت نفت آبادان چهاردهمین کلین شــیت فصل خود را 
ثبت کرد، منتهی اتفاق مهمتر حمله او به رکورد سیدحسین 
حسینی درباره رکورد بیشترین دقایق بسته نگه داشتن دروازه 
است. او 647دقیقه است که در بازی های لیگ برتر گل نخورده 
و اگر در ســه بازی آینده در برابر تیم های سپیدرود، پیکان و 
ذوب آهن گلی دریافت نکند، رکورد 847دقیقه ای سیدحسین 
حسینی دروازه بان استقلال تهران را خواهد شکست. با این آمار 
می توان گفت که کین شیت های فروزان نقش بسیار زیادی در 

موفقیت های اخیر تراکتورسازی داشته است.
بهترین خط حمله لیگ

با تساوی بدون گل بدموقع سپاهان مقابل نساجی مازندران و 
تک گل سه امتیازی ساسان انصاری مقابل صنعت نفت آبادان، 
تراکتورسازی رکورد بهترین خط حمله لیگ برتر را هم به خود 
اختصاص داده است و با 37 گل بیشترین گل را به ثمر رسانده 
است. نکته قابل تأمل اینجاســت که در هفته بیست وپنجم 
سپاهان با استقلال بازی دارد و تراکتور در رشت باید به تیم قعر 
جدولی سپیدرود برود. به این ترتیب آنها می توانند تفاضل گل 
خود را هم در بازی هفته بعد به خاطــر کار راحت تری که در 
پیش دارند، بهتر کنند. تراکتورسازی چهارمین خط دفاعی 
لیگ را در اختیار دارد و تاکنون در بازی های مختلف 15 گل 
دریافت کرده که بیشتر این گل ها در هفته های سیاه و نه چندان 

خوب نیم فصل اول از حریفان دریافت شده است. در هفته های 
اخیر، آمار دفاعی تراکتور خیلی بهتر شده و حریفان با راحتی 

نمی توانند که مقابل آنها گلی به ثمر برسانند.
چرا شانس قهرمانی کهکشانی ها زیاد است؟

تمرکز تراکتورسازی فقط روی مسابقات لیگ برتر است و 
آنها مثل پرسپولیس و حتی استقلال درگیر مسابقات لیگ 
قهرمانان آسیا هم نیستند. پس با استراحت بیشتری نسبت 
به سایر مدعیان مقابل حریفان خود قرار می گیرند. در 6 هفته 
باقیمانده هم نسبت به ســایر مدعیان کار راحت تری دارند. 
شاگردان جورج لیکنز در دو بازی هفته آینده باید به مصاف 
سپیدرود، پیکان بروند که قدرت شکست دادن این تیم ها را 
دارند. بازی هفته بیســت وهفتم آنها مقابل ذوب آهن برگزار 
خواهد شد که بردن این تیم خیلی برای آنها راحت نیست. در 
هفته بیست وهشتم اما حساس ترین و مهمترین بازی لیگ را 
باید با پرسپولیس برگزار کنند. سپس با پارس جنوبی جم بازی 
می کنند و در هفته آخر در گرمای اهواز میهمان فولاد افشین 
قطبی هستند که در بازی رفت توانستند تیم مدعی تراکتور 

را در تبریز شکســت بدهند. با توجه به این برنامه و بازی های 
سخت پیش روی پرسپولیس و سپاهان و استقلال، باید گفت 
که شانس پرشــورها برای قهرمان شدن بیشتر هم می شود. 
البته اگر به یک باره دچار بحران و لغزش در بازی های پیش رو 

نشوند.
مشکل شماره یک؛ استرس

تراکتورسازی با مالکیت محمدرضا زنوزی تنها دغدغه ای که 
ندارد، مسائل مالی و پرداخت به موقع حق و حقوق بازیکنان 
است. بهترین امکانات رفاهی و مسافرتی در اختیار مجموعه قرار 
می گیرد و همه چیز تقریبا برای رسیدن به یک قهرمانی تاریخی 
مهیاست. فقط می ماند رقابت فوتبالی و انتظار برای امتیاز از 
دست دادن پرسپولیس. با این حال، از نظر لیکنز تراکتورسازی 
یک مشکل بزرگ دیگر هم دارد که می تواند برایشان دردسر 
ایجاد کند؛ استرس! این مربی در کنفرانس خبری بعد از بازی 
با صنعت نفت هم به این مسأله اشاره کرده که باید استرس را 
از تیمش دور کند، چون در نیمه های دوم استرس به بازیکنان 

تراکتور غالب و اشتباهات فردی بیشتر می شود.

انقلاب بلژیکی در تبریز

عید امسال برای صداو سیما نتیجه   متفاوتی داشت

موفقیت تلویزیون روی خط قرمز کمرنگ
  تلویزیون در عید امسال بسیار کوشید خود را به مردم نزدیک کند

ادامه ماجراهای رئیس غیر ورزشی! 

 پروژه درآمدزایی
 با دلفین  در استخر آزادی! 

شهروند| این روزهــا ورزشکاران وقتی می خواهند 

وارد مجموعه ورزشی آزادی شوند،  قبل از هر چیز باید 
به  داربستی که جلوی در اصلی نصب شده، توجه کنند 
چون ممکن اســت به بنری با مضمــون یک اطلاعیه 
 بربخورند که از ورود آنها جلوگیری کند! بعد از این که در 
هفته های پایانی سال 97 با دستور مدیر جدید ورزشگاه 
 آزادی ورود به این استادیوم در ازای پرداخت وجه شد و 
اعتراض هایی را هم در پی داشت، از روز گذشته از ورود 
 شناگران تیم ملی به استخر آزادی هم ممانعت به عمل 
آمد. در چند ماه اخیر ورزشگاه آزادی کم حاشیه نداشته، 
 از پولی کردن ورود به مجموعه تا چکه کردن سقف در 
جریان فینال لیگ برتر والیبال؛ حالا در جدیدترین اتفاق 
 استخر آزادی از فدراسیون شنا گرفته شده و مشخص 
نیست چه سرنوشــتی در انتظار ملی پوشان این رشته 
خواهد  بود. بعد از تمرین صبح دیروز ملی پوشــان شنا 
بنری مقابل در نصب شد که از تعطیلی موقت استخر 
آزادی به  دلیل انجام تعمیرات خبر داده بود! مسئولان 
فدراسیون شنا هم که زمزمه های واگذاری این استخر 
به بخش  خصوصی را شنیده بودند، شدیدا به این ماجرا 
واکنش نشان دادند. محسن سمیع زاده، مدیر تیم های 
ملی شنا در  این باره به »شــهروند« می گوید:   »مدیر 
جدید آزادی ورزشی نیســت و چندان دور از ذهن هم 
نبود که چنین رفتاری  کند. این آقــا آمده درآمدزایی 
کند،  درحالی که وظیفه اش این نیست. ورزشگاه آزادی 
یک استادیوم ملی اســت و  طبق اساسنامه نمی توانند 
آن را اجاره دهند. اگر بحث درآمدزایی اســت که چند 
دلفین به استخر بیاورند و  بلیت فروشی کنند! وزیر ورزش 
و داورزنی مخالف این اتفاق هســتند. اگر واقعا همین 
یک استخر استاندارد را هم از  ما بگیرند،  من که استعفا 
می دهم.«روز گذشته رئیس فدراسیون شنا هم به دیدار 
وزیر ورزش رفت و از تصمیمی  که در ورزشــگاه آزادی 
گرفته شده،  انتقاد کرد. با این حال از سوی مقابل مدیر 
روابط عمومی ورزشگاه آزادی عدم  تمایل فدراسیون شنا 
را دلیل قطع همکاری می داند:  »چون نگهداری استخر 
آزادی برای فدراسیون شنا هزینه   زیادی را به دنبال دارد، 
در نتیجه تا به امروز فدراسیون شنا هیچ اعلام آمادگی 
برای حفظ استخر آزادی نداشته و  براساس تصمیمات 
مدیران فدراسیون شنا، نجات غریق و شرکت توسعه و 
نگهداری اماکن ورزشی قرار بر این  شد که این استخر 
بعد از پایان تعمیرات و به روزرسانی تجهیزات از ابتدای 
اردیبهشت به فدراسیون نجات غریق  واگذار شود.« این 
ادعا البته از سوی مسئولان فدراسیون رد شده، اما به نظر 
می رسد مدیر ورزشگاه آزادی تصمیم  گرفته مجهزترین 
اســتخر ایران را به فدراســیون نجات غریق یا بخش 

خصوصی واگذار کند.  

هیجان انگیز

محمود دولت آبادی گفت:»من چیزی در مورد محمود دولت آبادی ندارم که بگویم. من نویسنده مردم 
هستم و  مردم به عنوان نویسنده خودشان من را دوست دارند.  من فقط محمود هستم. البته آثار نویسندگان 
بزرگ دنیا را خوانده ام و نمی خواهم با کسی مقایسه شوم.  همیشه هنرجو بوده و هستم. نمی توانم در مورد 
آثارم چیزی را نقل کنم که بدترین نقال ادبیات خود نویسنده  است .« دولت آبادی درباره تأثیر ادبیات در 
زندگی مردم به اعتماد آنلاین گفت: »وقتی یک چیزی را مکتــوب کنی و  بخواهی آن را نقل کنی چیز 
دیگری می شود. این که فقیر بوده یا نبوده ام، این که رنج بسیار کشیده یا نکشیده ام،  به پشیزی نمی ارزد مگر 

آن که توانسته باشم یا بتوانم به مدد و بهره گیری درست آن، ادبیات ناب اجتماعی  بیافرینم. «

محمود 
دولت آبادی: 
من نویسنده 
مردم هستم  

ره
چه

ترافیک
برخلاف همیشه، تلویزیون امســال در روزهای عید نه تنها 
برنامه هایی با پتانسیل جذابیت کم نداشت، بلکه حتی شاهد 
بودیم فراوانی  این برنامه ها باعث می شد شماری شان موجب در 
سایه ماندن و دیده نشدن دیگر برنامه ها شوند. مقصر این اتفاق 
هم برخلاف انتقادات  مطرح شــده، نه بی دقتی برنامه ریزان در 
چیدن کنداکتوری دقیق، بلکه وفور و فراوانی برنامه هایی بود 
که قاعدتا، در شرایطی نرمال و  بی ترافیک این قابلیت را داشتند 
که پربیننده شوند. برنامه هایی مانند برنده باش که ناکام مهم 
عید امســال بود و هم زمانی اش با  خندوانه باعث شــد تقریبا 
نادیده بماند و نشانی از بازتاب رسانه ای و موفقیت هایش در آخر 
هفته های پیش از تعطیلات را نداشته باشد.  این اتفاق درباره سه 
سریال اصلی نوروزی امسال نیز رخ داد و در بیشتر روزها شاهد 
بودیم که حداقل برای دقایقی، آغاز و انتهای  یکی از سریال ها 

با سریال بعدی دچار هم پوشانی زمانی می شد و بیننده ها را ناچار می کرد بین دو سریال دست به 
انتخاب بزنند.

قربانیان ترافیک
گذشته از برنده باش، برنامه های دیگری نیز بودند که از پتانسیل فراوانی برای محبوبیت بهره مند 

بودند، اما ترافیک کنداکتور  نوروزی جلوی موفقیت شان را گرفت.
شوتبال با اجرای امیرحسین رستمی یکی از این برنامه ها بود. مسابقه ای باانرژی و جذاب بین 
هنرمندان و ورزشکاران با اجرای  گرم رستمی که نشان داد در اجرا نیز استعدادکی دارد. شوتبال 
مسابقه جذابی بود، در ادامه سبک وسیاق مجری- سلبریتی محور   شبکه نسیم. نکته اما این که 
این مسابقه چندان دیده نشد و دلیلش هم چیزی نبود جز هم زمانی اش با یکی از سریال های طنز 
 نوروزی. پل فروردین دیگر برنامه ای بود که در ترافیک گرفتار آمد. برنامه ای با اجرای ژیلا صادقی 
که بخصوص در ویژه نامه تحویل  سال بسیار پرانرژی و جذاب شروع کرد، اما در ادامه در شلوغی 
کنداکتور گرفتار شد و بعد از چندی نیز با کنار گذاشته شدن ژیلا  صادقی- که رسانه های مجازی 
خبر از کنار گذاشتنش دادند، ولی تهیه کننده دلیل این اتفاق را پایان قرارداد او عنوان کرد- میخ 
آخر  بر تابوت این برنامه کوبیده شد. ستاره ساز نیز در ترافیک نوروزی تلویزیون به آن چه پتانسیلش 
را داشت، دست نیافت. برنامه ای دیگر در حوزه استعدادیابی با  حضور استخوان خوردکرده هایی 
چون خداداد عزیزی، مجتبی جباری، ادموند بزیک و فیروز کریمی که چندان دیده نشد، با این که 
 علاوه بر ترافیک کنداکتور، ساختار متشتت برنامه نیز در این امر دخیل بود. کودک شو، مسابقه 
دستپخت، برنامه طنز قندپهلو و... نیز در رقابت با عصر جدید، خندوانه و سریال های نوروزی چندان 

که انتظار  می رفت، موفق نبودند.

نوروز بی نوروز
به رغم وفور برنامه هــای بالقوه جذاب، امــا برنامه هایی که 
منحصرا برای نمایش در روزهای نوروز طراحی و ساخته شده 
باشند، کم  بودند و اغلب برنامه های پرطرفدار امسال کارهایی 
بودند که مدت ها پیش از نــوروز آغاز و موفق شــده و حالا از 
موفقیت  تضمین شده شان با پخش روزانه  بهره برداری می شد. 
عصر جدید از اواخر بهمن روی آنتــن رفته و در همان آغازین 
قسمت هایش نیز  موفق شده بود. مثل خندوانه که این یکی هم 
سابقه ای پنج ساله داشت. برنده باش نیز با پیشینه ای حدودا 
40 قسمتی پای به  کنداکتور نوروزی گذاشته بود. حتی شوتبال 
و کودک شــو، برنامه های دیگر شبکه نســیم نیز این ویژگی 
را داشتند. این نکته در مورد  برنامه دستپخت و حتی مسابقه 
فرمانده هم صدق می کــرد و البته دورهمی مهران مدیری که 

آمد و با جنجال هم آمد، اما آن نیز  نوروزی نبود.
خطوط قرمز کمرنگ

نکته مهم دیگر ایــن بود که انــگار تلویزیون به این نتیجه رســیده بود که در بــازار رقابتی 
سرگرمی ســازی، چاره ای جز عقب بردن  خطوط قرمز وجود نــدارد. اول بار عصر جدید بود که 
حواس مان را به این قضیه جلب کرد با نشان دادن خواستگاری پسری نوجوان از دختری کم سال. 
اتفاقی  عجیب. بخصوص که همین چند هفته پیش اتفاقی مشابه آن خواستگاری باعث شده بود 
مرتکبان این خواســتگاری به جرم توهین  به شئونات دستگیر شوند!  چنین شد که عصر جدید 
نخســتین منادی عصری جدید در خطوط قرمز تلویزیون شد. با این که خود این خواستگاری با 
توجه به  سن وسال طرفین، از جانب بسیاری از فعالان حقوق زنان و کودکان به کودک همسری 
تعبیر شــد. همین برنامه یک بار دیگر هم در بخشی که مردی را نشــان می داد که اشیا به تن او 
می چسبیدند، با نشان دادن بالاتنه عریان یک  مرد سنت شکنی کرد و البته با نشان دادن گروهی که 
رقص تکنو را با حرکات پارکور ترکیب کرده بودند. به قول ظریفی »چه کسی  فکرش را می کرد که 

تلویزیون ما تکنو پخش کند؟«
ایــن موضوع را در خندوانه هم دیدیم. چه وقتی که ریحانه پارســا، بازیگر ســریال پدر 
بعد از جنجال هایی که با پوشــش خود به پــا کرده  بود، میهمان برنامه شــد؛ چه با پخش 
موســیقی هندی و چه وقتی که در مســابقاتی که در خندوانه برگزار می شد، چهره های 
زن و  مرد بدون خط کشی های مرســوم تلویزیون- که زمانی به تفکیک جنسیتی مجریان 
و مصاحبه شوندگان هم رســیده بود- در کنار هم  لحظاتی  متفاوت ساختند. در یک کلام 
می توان گفت که تلویزیون در عید امســال بســیار کوشــید خود را به مردم نزدیک کند. 

تاکنون این مهمترین دستاورد  امسال تلویزیون بوده است.

پولاد امین| گذشته از تمام حواشــی و جنجال ها و البته انتقادات و اعتراضات متعاقب آن؛ اگر بگوییم که تلویزیون در روزهای  تعطیلات عید تا حد زیادی موفق بود و 
توانست رضایت نسبی تماشاگران را به دســت آورد، نه نان قرض دادن است و نه می شود  رنگی از اغراق در آن دید. واقعیتی است کتمان ناپذیر که شاهدش بحث ها و 

گپ وگفت های دورهمی های شبانه خانواده هاست و  البته حجم وسیعی نقد و نظر و نوشته و انتقاد و ستایش که در فضای مجازی درباره برنامه های تلویزیون می توان دید.
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ت
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در هر یک از اتاق های منزل 
یا محل کار مکان های امن 
را تعیین کنید. این مکان 

می تواند زیر یک میز محکم، 
یا کنار دیوار داخلی به دور از 

پنجره باشد.

دروازه بان تیم ملی در لیگ ترکیه

پیمان حسینی، دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی که 
سابقه بازی در بشیکتاش ترکیه و لوکوموتیو مسکو را 
در کارنامه دارد به آنالیا اسپور ترکیه پیوست. او درباره 
پیوســتنش به این تیم گفت: »آقای فرزین دانشپور 
مدیر تیم آنالیا اسپور است و در جلسه ای که با ایشان 
در تهران داشــتم، قراردادم را امضا کردم. من پیش از 
این سابقه لژیونرشدن را داشته ام اما حضورم در آنالیا 
اسپور می تواند تجربه خوبی باشد؛ چون این تیم در دو 
جام معتبر باشگاه های اروپا و جام باشگاه های جهان 
حضور دارد و این فرصت خوبی برای من اســت که در 

این تورنمنت ها بازی کنم.«

خبر

رشید کاکاوند:   با همه 
علاقه ای که به شعر دارم و 
مطالعه ای هم که می کنم و 
گاهی لذت هم می برم، اما 
احساس نمی کنم که دوران 
درخشانی را در شــعر سپری می کنیم. این دوران 
نه تنها درخشان نیست، بلکه فکر می کنم با تعداد 
زیاد شعر و شاعران فعال که وجود دارند، شعر از آن 
فضیلت ویژه ای که در تاریخ فرهنگ ما داشته دور 
هم شــده اســت و صرفــا در بهترین شــکلش 
تکنیک هایی اســت که دارد در آموزشــگاه ها و 

کارگاه ها از روی دست دیگران تکرار می شود.

ایوانکوویچ:    برانکــو 
»4 سال مدت زمان زیادی 
اســت. فلســفه کاری ام به 
شکلی اســت که وقتی به 
جایی مــی روم، طوری کار 
می کنم که انگار قرار است صد سال در آن جا بمانم. 
وضع کاری ما مربیان نامشخص است. چیزی که من 
را خوشــحال می کند، این است که الان وضع بهتر 
است. آن زمان که با پرسپولیس قرارداد بستیم، برای 
بقا می جنگیدیم اما الان به دنبال قهرمانی در آسیا 
هســتیم. پرســپولیس دیگر نباید به آن شرایط 
بازگردد. چیزی که من را خوشحال می کند این است 
که بازیکنان ما همه سرحال هستند و از خودشان 
خستگی نشــان نمی دهند. فعلا عالیشاه به خاطر 

مصاحبه اش در لیست نیست، همین.«

علی سرتیپی:   با توجه به 
فروش قابل  توجه فیلم ها در 
تعطیلات، فروش گیشــه 
فروردین ماه  ســال جاری 
بــه  نســبت  می توانــد 
فروردین ماه  سال گذشته با ۷۰ درصد رشد همراه 
باشد، همچنین در بخش تماشــاگران بین ۲۵ تا 
۳۰ درصد افزایش خواهیم داشت. درواقع بررسی 
فروش سینما در تعطیلات می تواند این احتمال را 

افزایش دهد.

علی فتح الله زاده:   »دو، 
ســه ماه پیش گفتم حس 
می کنم یک عده دارند تمرکز 
شــفر را برهــم می زنند و 
متاسفانه امروز باید اعتراف 
کنم آن حس نبود بلکه یک واقعیت بود که اتفاق افتاد. 
آن زمان تا من مصاحبه کردم، چند نفر خودشان را 
جمع کردند و اســتقلال چند بازی را پیاپی برد ولی 
ظاهرا دوباره تیم رها شــد، احســاس می کنم شفر 
می تواند این تیم را مدیریت کند ولی وقتی تمرکز او را 
به هم می زنند، او هم تمرکزش از بین می رود. اگر شما 
دقت کنید استقلال به لحاظ بازیکن نه تنها چیزی 
کمتر از پرســپولیس ندارد بلکه معتقدم بازیکنان 
بهتری از تیم رقیب دارد امــا این که چرا نمی توانیم 

نتیجه بگیریم، دلیلش عدم همدلی است.«

 تراکتورسازی تختِ گاز برای قهرمانی جلو می رود؛ آنها 5 مسابقه است گلی نخوردند، 9 بازی است نباخته اند و اگر پرسپولیس را هم 
شکست دهند، شانس شماره یک کسب جام هستند


